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El 31 d’octubre de 2023 es com-
pleix un any de la primera gran 
manifestació per la crisi de l’ha-
bitatge a Andorra, una mobilit-
zació ciutadana històrica que va 
marcar l’inici d’un moviment 
per reclamar mesures urgents 
i efectives davant l’escalada de 
preus i la manca d’accés a habi-
tatges assequibles. Malgrat l’es-
perança generada fa un any, la 
Unió Sindical d’Andorra (USdA) 
i la Coordinadora per un Habitat-
ge Digne consideren que la situa-
ció no ha fet més que empitjorar 
i que el Govern no ha estat capaç 
de revertir el problema.

En declaracions a EL PERIÒDIC, 
el secretari general de l’USdA, Ga-
briel Ubach, ha estat contundent 

Els col·lectius per l’habitatge assequible alerten d’una crisi que continua creixent dia rere dia
EL PERIÒDIC

Els col·lectius per l’habitatge denuncien inacció governamental i alerten d’una crisi que continua creixent dia rere dia.

ALEX MONTERO
ESCALDES-ENGORDANY

en valorar l’últim any com a «una 
oportunitat perduda». «No s’ha 
millorat res. Es va anunciar una 
Llei Òmnibus que no ha donat re-
sultat. Al contrari, els pisos con-
tinuen pujant, cada vegada són 
més cars», lamenta Ubach. Des 
del seu punt de vista, l’estratègia 

propiciat un entorn on l’especu-
lació immobiliària és omnipre-
sent. «Els propietaris que lloguen 
a preus raonables són una mino-
ria; en canvi, qui especula amb 
els preus continua sense cap me-
na de control o sanció», conclou.

Des de la Coordinadora per un 
Habitatge Digne, els seus porta-
veus expliquen que la mobilitza-
ció no ha cessat al llarg d’aquest 
any, amb manifestacions el no-
vembre i desembre de l’any pas-
sat i múltiples accions per man-
tenir la problemàtica en l’agen-
da política i mediàtica: «Animem 
a la ciutadania a sumar-se a la llui-
ta contra l’especulació, la inacció 
del Govern i la falta de mesures 
efectives». Aquesta organització 
ha canalitzat el descontentament 
social en accions i propostes con-
cretes, incloent-hi la demanda 
d’un registre de la propietat, la re-
gulació d’habitatges turístics i el 
control de la inversió estrangera 
en immobles. Ubach també mos-
tra la seva preocupació sobre la 
ineficàcia del Govern, destacant 
que «sense accions immediates, 
Andorra està condemnada a es-
devenir un país per a uns pocs». .

Gabriel Ubach

«Els propietaris dels 
pisos a preus raonables 
són una minoria [...] Qui 
especula continua sense 
cap mena de control»

SECRETARI GENERAL DE L’USDA

Un any d’un clam històric
CRISI DE L’HABITATGE

365 dies després de la mobilització ciutadana
Tema del dia

de l’Executiu de traspassar la res-
ponsabilitat als propietaris i als 
llogaters en lloc d’impulsar polí-
tiques socials fortes «és una mos-
tra clara de la falta d’implicació 
per resoldre un dels problemes 
més greus del país».

La Llei Òmnibus, presentada 
com una mesura per pal·liar la 
crisi, no ha tingut cap efecte posi-
tiu, segons Ubach. El dirigent sin-
dical assenyala que el text no con-
té mecanismes reals per fixar un 
preu màxim del lloguer ni me-
sures per garantir un accés just 
a l’habitatge. Les dades reflectei-
xen que el problema de l’habitat-
ge és ja un problema estructural, 
especialment greu per a les famí-
lies amb salaris baixos i per als jo-
ves que no poden emancipar-se. 
En aquest sentit, Ubach denun-
cia que la inacció del Govern ha 

Coordinadora

«Animem a la ciutadania 
a sumar-se a la lluita 
contra l’especulació, 
la inacció i la falta de 
mesures efectives»

PLATAFORMA CIUTADANA
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Fa un any, Andorra va pre-
senciar una mobilització 
històrica que va evidenci-
ar un malestar social la-
tent i una necessitat de 
canvi en matèria de con-
dicions laborals. La protes-
ta va ser un punt d’infle-
xió, marcat per la unió de 

Entre demandes d’habitatge 
i respostes que no arriben

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

treballadors de diferents 
sectors que van reclamar 
drets bàsics: una retribu-
ció justa, millores en la 
conciliació laboral i fami-
liar i, sobretot, una veu 
en les decisions que afec-
ten les seves vides profes-
sionals. Però, un any des-

però la pregunta roman: 
quines mesures reals i per-
manents es prendran per 
satisfer les demandes le-
gítimes de la classe treba-
lladora? Andorra necessi-
ta respostes concretes i ac-
cions que vagin més enllà 
de les promeses.

tar. En un entorn marcat 
per la inflació, les millo-
res salarials i els ajustos 
a les condicions laborals 
no han estat suficients per 
equiparar-se a la realitat 
econòmica del país. Un 
any després, el moviment 
sindical continua en peu, 

prés, quina és la situació? 
Els avenços en les negocia-
cions han estat modestos. 
Tot i algunes concessions, 
els treballadors continu-
en patint la pressió de la 
manca de poder adquisi-
tiu en un país on el cost de 
la vida no cessa d’augmen-
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Enquesta setmanal

Els establiments i 
comerços haurien 
d’obligar els 
treballadors a parlar 
català?

72%

SÍ

28%

NO
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En el món empresarial, 
els equips són el nucli que 
donen vida i substància a 
qualsevol projecte. Com 
a líders i gestors, som res-
ponsables tant de les me-
tes dels nostres equips 
com també de l’atmosfe-
ra en la qual es desenvo-
lupen. Quan un equip es-
tà sa, compromès i moti-
vat, els resultats flueixen 
de manera natural. No 
obstant això, basta la pre-
sència d’una actitud tò-
xica per desestabilitzar i 
posar en risc fins i tot el 
millor dels projectes.

Un membre tòxic pot 
afectar negativament 
l’equip de moltes mane-
res. La seva actitud crítica 
i negativa crea un clima 
de tensió i desconfiança, 
inhibeix la comunicació 
i redueix la motivació. En 
la pràctica, les persones 
comencen a evitar inte-
raccions i a ocultar pro-

Equips sans: el motor del 
creixement empresarial

LA TRIBUNA

En el món empresarial, els equips 
són el nucli que donen vida i 
substància a qualsevol projecte 

JESSICA

RIVERA

blemes, i el rendiment 
col·lectiu sofreix. Aquest 
ambient no sols afecta la 
productivitat, sinó tam-
bé el benestar individu-
al, generant conflictes 
que, a vegades, porten a 
la desmotivació o al desig 
d’abandonar l’equip. Per 
a l’empresa, això no sols 
és un problema de benes-
tar empresarial i produc-
tivitat, sinó que també és 
un problema de reputa-
ció i retenció de talent.

Detectar a temps els se-
nyals de toxicitat és es-
sencial per a la salut de 
l’equip. Els senyals d’aler-
ta inclouen:

•	Actitud	negativa:	
Constants queixes sen-
se oferir solucions, es-
tar sempre en desacord o 
provocar conflictes.

•	Falta	de	col·laboració:	
Un membre tòxic sol en-
focar-se en els seus pro-
pis interessos, evitant col-
laborar o contribuint no-
més superficialment.

•	Resistència	al	feed-
back: La incapacitat d’ac-
ceptar crítiques cons-

tructives i la tendència 
a culpar a uns altres dels 
seus errors són signes 
clars de falta de respon-
sabilitat.

•	Propagació	de	críti-
ques i rumors: Difondre 
crítiques i rumors perju-
dica la confiança i crea 
conflictes.

A i x í  d o n c s ,  q u a n 
s’identifica un membre 
tòxic en l’equip, és essen-
cial actuar amb promp-
titud, empatia i fermesa. 
Algunes claus fonamen-

tals són: 
•	Conrear	un	diàleg	

constructiu: Parlar amb 
la persona en privat, amb 
respecte i comprensió. 
Assenyalar els compor-
taments específics i com 
afecten l’equip.

•	Establir	límits	clars:	
Definir i comunicar els 
valors innegociables de 
l’empresa. Assenyalar 
clarament quins com-
portaments són inaccep-
tables i les conseqüències 
de continuar amb ells.

•	Ajuda	i	 formació:	
Oferir suport i formació 
dona l’oportunitat de 
créixer i millorar.

•	Presa	de	decisions:	Si	
el comportament no can-
via, pot ser necessari con-
siderar la reubicació o la 
desvinculació. El benes-
tar de l’equip ha de ser 
prioritari.

Un equip sa és el pilar 
d’un entorn de treball po-
sitiu, i això es reflecteix 
en la satisfacció i el sen-
timent de pertinença de 
cada membre de l’equip. 
Crear i mantenir un am-
bient saludable és un 
dels majors regals que un 
líder pot oferir. En actu-
ar amb empatia i deter-
minació, i fomentar una 
cultura de respecte i tole-
rància, protegim la inte-
gritat de l’equip i la cul-
tura de l’empresa. En úl-
tima instància, un equip 
saludable, compromès, 
cohesionat i resilient és 
capaç de superar qualse-
vol repte. .
CEO i Cofundadora 
d’AUMENTIUM

PEXELS
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Govern va donar llum verda ahir 
a un total de 4.995 autoritzaci-
ons d’immigració per la quota 
de temporada d’hivern, supo-
sant aquestes un 9,38% menys 
que les que es van aprovar el curs 
anterior, les quals van ser 5.512 i 
se’n va acabar consumint 4.942, 
tal com va posar en coneixement 
el ministre portaveu, Guillem 
Casal. Una roda de premsa poste-
rior al Consell de Ministres que 
va deixar la dada exacta de quo-
tes especials per a la temporada 
hivernal, traslladades aquest di-
mecres per la titular de Justícia i 

L’Executiu també ha rebutjat la proposta que els temporers facin hores extra en altres sectors

SFGA

El ministre portaveu, Guillem Casal, ahir durant la intervenció a la roda de premsa posterior al Consell de Ministres.

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

CONSELL DE MINISTRES

Aprovats gairebé 5.000 permisos 
d’immigració per a l’estada d’hivern

dors a les pistes d’esquí; 490 pels 
empleats dels diferents establi-
ments hotelers de les pistes; 75 
destinades a les agències de viat-
ges; 445 als comerços en general, 
i, finalment, 110 per al sector de 
la neteja. El termini per presen-
tar les sol·licituds s’allargarà fins 
al pròxim 31 de març de l’any vi-
nent, podent-se presentar les au-
toritzacions no més tard del 4 de 
maig del 2025.

A més, Casal va informar que 
Govern ha pres la decisió de de-
clinar la proposta que els tempo-
rers puguin fer hores extres de 
les estipulades per llei a causa de 
«no haver mecanismes norma-
tius que vigilin aquest apartat». .

Interior, Ester Molné, i que, per 
a aquesta ocasió, s’ha tingut en 
compte «la previsió de necessi-
tats de les empreses del Princi-
pat i els permisos utilitzats du-
rant la passada temporada», les 
quals, com ja s’ha citat, van ser  
un 89,7% del total.

A banda, Casal també va esti-
pular que aquesta xifra de permi-
sos concertats per la present tem-
porada es podrà ampliar, si es 
troba necessari, en un 30%, arri-
bant així a un màxim de 6.494 lli-
cències. Pel que fa a la repartició 
de cada sector, el ministre porta-
veu va precisar que 2.845 auto-
ritzacions corresponen al sector 
hoteler; altres 1.030 als treballa-

LES XIFRES DEL SECTOR

4.942 

6.494 

Són el nombre de llicències 
d’immigració que es van consumir 
l’any passat de les 5.512 totals.

És el nombre màxim a tot estirar 
pel qual les quotes es podrien 
estendre, de les 4.995 aprovades.
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Durant la reunió de cònsols tin-
gut lloc dimarts, al marge de les 
queixes que van quedar patents 
per part dels comuns per l’acti-
tud del Col·legi Oficial d’Arqui-
tectes d’Andorra, va sorgir la 
proposta dels mandataris que 
es creï una comissió ‘ad hoc’ al 
Consell General per avaluar els 
canvis que cal impulsar a la Llei 
del sòl. Interrogat sobre aques-
ta qüestió, el ministre portaveu, 
Guillem Casal, va manifestar 
ahir que li consta que aquesta 

El titular de Medi Ambient 
també va informar aquest 
dimecres que ja s’ha conclòs 
l’expedient que es va obrir ar-
ran del vessament d’hidro-
carbur al riu Madriu a conse-
qüència d’una fuga en el di-
pòsit de gasoil d’un edifici de 
la carretera d’Engolasters. Ai-
xí, va especificar que el pas se-
güent «és comunicar a la co-
munitat de veïns les conclu-
sions d’aquest expedient i 
demanar responsabilitats», 
un fet que, segons el ministre, 
«si no s’ha produït ja, es farà 
de cara els següents dies».

D’altra banda, Casal no va 
voler adelantar quin serà el 

modificació «es treballa des dels 
diferents grups parlamentaris 
des de fa temps», però va preci-
sar que «la voluntat del Govern 
és treballar-la amb el màxim de 
suport possible».

A més, va fer entreveure que 
l’Executiu ha defensat en reitera-
des ocasions que hi ha «un seguit 
de lleis que cal treballar de forma 
transversal i consensuada» i que 
la del sòl és una de les que confor-
maria aquest llistat. Casal va des-
prendre que no li correspon par-
lar en nom dels grups parlamen-
taris, però que cal una reflexió 
conjunta sobre el país desitjat. .

Govern advoca 
que la Llei del 
sòl es treballi de 
manera conjunta
El ministre portaveu, Guillem Casal, insta que hi 
hagi una entesa entre els comuns i els polítics

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Pendents de comptar 
els costos per la fuga 
de gasoil al Madriu
Tot i haver-se tancat 
l’expedient, Casal 
remarca que hi haurà 
uns deutes a pagar

cost econòmic que es reclama-
rà tant a la comunitat de propie-
taris com a l’empresa subminis-
tradora, a l’haver de fer-se càr-
rec del cost que ha implicat la 
neteja del riu i dels mecanismes 
que s’han utilitzat per agilitzar 
el procés de separació i retira-
da de l’hidrocarbur de l’aigua. 
A aquesta causa, convé recordar 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

La primera trobada oficial entre Espot i Illa 
tindrà lloc a Barcelona el 6 de novembre
P.M.
ANDORRA LA VELLA

EL PERIÒDIC / P.M.

La salutació entre Xavier Espot i Salvador Illa el passat setembre a la Seu d’Urgell.

El cap de Govern, Xavier Espot, 
mantindrà la seva primera reunió 
institucional amb el recentment 
electe president de la Generalitat 
de Catalunya, Salvador Illa, el prò-
xim 6 de novembre al Palau de la 
institució catalana. Una trobada 
que, tal com va avançar ahir el mi-

nistre portaveu, Guillem Casal, 
vindrà per «tractar la cooperació 
transfronterera entre els dos ter-
ritoris i donar continuïtat als tre-
balls fets en el marc dels diferents 
grups temàtics creats per afrontar 
els reptes comuns a banda i banda 
de la frontera», va especificar.

Així, a Barcelona es reprendran 
unes relacions al més alt nivell en-
tre Catalunya i el Principat, les 
quals van quedar aturades el pas-
sat setembre del 2023. També es 
va concretar que Espot tornarà a 
respondre a les preguntes ciuta-
danes el pròxim 4 de desembre. .

La tasca per l’edifici 
està a reparar la 
cisterna en mal estat i 
poder alimentar així el 
sistema de calefacció

que el dipòsit de gasoil de l’edifi-
ci tenia la placa de control cadu-
cada des de l’any 2017. 

Per afrontar la temporada d’hi-
vern, la comunitat de veïns hau-
rà de substituir la cisterna mal-
mesa per una de nova per recarre-
gar així el sistema de calefacció. . 
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El ministre portaveu, Guillem 
Casal, va confirmar que ja s’han 
establert comunicacions amb 
la persona resident més prope-
ra a la zona afectada per la DA-
NA (Depressió Aïllada en Nivells 
Alts) que ha colpejat la Comuni-
tat Valenciana. Casal va explicar 
que, tot i les dificultats inicials 
per establir contacte, finalment 
es va poder comunicar amb la 
persona, el qual ja havia pogut 
abandonar la zona de perill.

En la roda de premsa posterior 
al Consell de Ministres, el minis-
tre va expressar un missatge de 
suport i condol a les famílies de 

Es recorda la 
importància d’inscriure’s 
al Registre de Viatgers

Localitzen el resident andorrà 
afectat per la DANA a València

FENOMEN METEOROLÒGIC

RTVE

Imatge de les conseqüències deixades a la Comunitat Valenciana per la DANA.

ALEX MONTERO / ELENA HERNÁNDEZ
ESCALDES-ENGORDANY

Els streamers Víctor Melida ‘byViruZz’ i Andrea Garte 
relaten el temporal d’inici de la DANA

33 Els creadors de contingut Víctor 
Melida, conegut a les xarxes com 
byViruZz, i Andrea Garte, van viure 
de prop les conseqüències de la 
DANA a València, on es trobaven 
durant la jornada de dimarts. 
En declaracions a EL PERIÒDIC, 
Melida i Garte expliquen com van 
notar la força dels forts vents en la 
seva sortida en direcció a Andorra. 
«Entre les 12.00 i les 14.00 hores 
vam sor tir de València  i vam 

notar que quan avançaves un 
camió, la força lateral del vent et 
feia moure el cotxe; no entenia 
per què es movia tant», explica 
byViruZz, qui també va observar 
un possible accident en el sentit 
contrari, on es formava una llarga 
cua de vehicles. Garte també va 
destacar que «hi havia molt de 
vent quan veníem cap aquí», tot 
i que per fortuna van aconseguir 
arribar a Andorra sans i estalvis.

sulars (+376324292) per rebre 
informació o suport. Aquesta lí-
nia d’atenció es posa a disposició 
dels ciutadans en casos de situa-
cions d’emergència per oferir as-
sistència en temps real.

D’altra banda, la cartera en-
capçalada per Tor va recordar 
la importància que els andor-
rans que viatgin o resideixin a 
l’estranger s’inscriguin al Regis-
tre de viatgers, accessible a tra-
vés del lloc web d’Afers Exteri-
ors, amb l’objectiu de facilitar 
una comunicació ràpida i efecti-
va en situacions d’emergència. .

Tot i les dificultats 
inicials, finalment es va 
poder parlar amb ell, 
tot i que ja havia marxat 
de la zona de perill

les víctimes de les inundacions. 
A més, abans de la compareixen-
ça, tant el cap de Govern, Xavier 
Espot, com la ministra d’Afers 
Exteriors, Imma Tor, van trans-
metre un missatge de solidaritat 
al poble espanyol per les greus 
inundacions, així com el condol 
a les famílies de les víctimes i a 
tots els afectats per les intenses 
pluges.

Durant la jornada, el minis-
teri d’Afers Exteriors va infor-
mar que si hi havia algun ciu-
tadà andorrà que es trobava en 
la zona afectada podia contac-
tar amb les autoritats a través 
del telèfon d’emergències con-
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El Consell General va esdevenir 
aquest dimecres un «parlament 
verd» gràcies a diverses iniciatives 
que es van concretar amb la signa-
tura d’un conveni amb FEDA per 
obtenir el segell de Llum Verda. 
Aquest distintiu certifica que to-
ta l’energia consumida a la insti-
tució és d’origen renovable. Amb 
aquest canvi, l’edifici elimina el 
consum de 60.000 litres de ga-
soil anuals, complementat amb 
la recent instal·lació de plaques 
fotovoltaiques a la seva coberta, 
les quals generen entre un 12% i 
un 18% de l’energia utilitzada. Ai-
xí, les dependències del Consell, 
amb un consum de 1,3 milions de 
megawatts anuals d’origen verd, 
deixaran d’emetre unes 300 tones 
de CO2 a l’atmosfera.

Després de la signatura, el sín-
dic general, Carles Ensenyat, va 
destacar que «aquest cúmul d’ac-

L’edifici redueix fins 
a 60.000 litres el 
consum de gasoil 

El Consell General evita l’emissió 
de 300 tones de CO2 

El programa d’ajuts econòmics per als cotxes 
elèctrics s’allarga fins al 6 de desembre

SEGELL LLUM VERDA

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ARXIU ANA

La convocatoria finalitzarà el 6 de desembre.

El Govern ha decidit ampliar 
la convocatòria del programa 
d’ajuts econòmics per a la com-
pra de vehicles elèctrics, l’e-En-
gega. Segons va publicar el BOPA 
aquest dimecres, la convocatò-
ria s’allargarà fins al 6 de desem-
bre, o bé fins que s’esgoti la par-
tida pressupostària assignada, 

A més, s’ha restringit el nom-
bre d’ajuts per sol·licitant, s’ha 
eliminat l’ajuda al desballesta-
ment, i s’han fet modificacions 
en el procés per garantir una ma-
jor transparència.

D’altra banda, el BOPA també 
publica les primeres subvenci-
ons atorgades dins del programa 
e-Engega, amb un total de quin-
ze ajuts concedits per un import 
superior als 75.000 euros. .

que arriba als 750.000 euros. Ini-
cialment, el termini per presen-
tar sol·licituds i optar a l’ajut fi-
nalitzava el 15 de novembre.

D’acord amb el reglament 
d’ajuts econòmics per a la mobi-
litat elèctrica i la millora de l’efi-
ciència energètica del parc auto-
mobilístic nacional, aprovat el 
30 de març de 2022, s’han intro-
duït limitacions en l’adquisició 
de vehicles. 

ANA/M.F.

El Consell General evita l’emissió de 300 tones de CO2 amb l’energia renovable.

MOBILITAT SOSTENIBLE

CARLES ENSENYAT ALBERT MANZANO

«Aquest cúmul d’accions 
que es van iniciar l’any 
passat, culminen avui amb la 
signatura del conveni»

«És un sistema d’aigua calenta 
que arriba a una temperatura 
de 95 graus i es distribueix per 
tot el Consell a 80 graus»

SÍNDIC GENERAL GERENT DE FEDA

cions, que es van iniciar l’any pas-
sat, culminen avui», tot subrat-
llant que «probablement és un 
dels pocs parlaments verds del 
món». Tot i els avenços aconse-
guits, Ensenyat va remarcar la ne-
cessitat de continuar treballant 
per «reduir el consum energètic».

Per la seva banda, el director ge-
neral de FEDA, Albert Moles, va ex-
plicar que actualment un 15% del 
consum energètic del país comp-
ta amb el segell Llum Verda. 

Albert Manzano, gerent de FE-
DA, va detallar el funcionament 
de la xarxa FEDA Ecoterm, la qua 
subministra energia al Consell 
General: «És un sistema d’aigua 
calenta que arriba a una tempera-
tura de 95 graus, i es distribueix 
per tot el Consell a 80 graus». El sis-
tema permet calefaccionar l’edifi-
ci sense emissions directes de ga-
sos contaminants, consolidant ai-
xí el compromís mediambiental 
de la institució. En aquesta matei-
xa línia, Manzano va apuntalar 
que FEDA Ecoterm està estudiant 
ampliar la xarxa de calor a més 
barris d’Andorra la Vella, tot i que 
va indicar que no pot donar més 
detalls, assegurant que «d’aquí a 
poc temps tindrem notícies». . 
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L’oposició de Sant Julià de Lò-
ria va efectuar aquest dimecres 
un petit toc d’atenció a la corpo-
ració liderada per Cerni Cairat 
sobre la poca inversió executa-
da durant el segon trimestre de 
l’any. Per aquest motiu, el con-
seller comunal, Josep Majoral, 
va alertar que el superàvit de 2,2 
milions d’euros amb què s’ha 
tancat l’exercici «ve causat per 
la poca inversió» i va manifestar 
que només s’ha executat el 19% 
de les inversions previstes.

Al seu torn, el cònsol major 
va defensar que no hi ha hagut 
temps de licitar obres perquè el 
pressupost es va aprovar entre 
mitjans d’abril i finals de juny, 
motiu pel qual «no hi va ha-
ver prou temps d’adjudicar un 
volum d’obres destacable». A 
més, Cairat va mencionar que 
han sigut conservadors en in-
versions, sobretot per a obres 
de gran envergadura com és 
el cas del Centre Cultural i de 
Congressos Lauredià. «Des del 
projecte inicial els costos s’han 
de revisar molt bé perquè no es 
dispari la despesa, i per aquesta 
raó, hem optat per aquest prin-
cipi de prudència», va ressaltar 
el mandatari, qui va afegir que 
es vol invertir, però de la mane-
ra més «rigorosa possible».

Quant a les xifres, la liquida-
ció del pressupost executat du-
rant el segon trimestre del 2024 
a Sant Julià és de 2.229.279 eu-
ros, amb uns ingressos d’uns 
nou milions i una despesa de 
set milions. El pressupost que 
va aprovar el Comú enguany, 
així mateix, va ser d’uns 24 mi-

ANA/R.S.

Només s’haurien dut 
a terme el 19% dels 
crèdits previstos

La minoria laurediana critica la poca 
inversió executada el passat trimestre

SESSIÓ DE COMÚ

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

 El cònsol major de Sant Julià de Lòria, Cerni Cairat, i la cònsol menor, Sofia Cortesao, durant la sessió de Comú d’ahir.

Cerni Cairat

«El pressupost del 2024 
va ser el màxim històric 
per culpa de les obres 
de remodelació del 
Centre de Congressos»

CÒNSOL MAJOR

Josep Majoral

«El superàvit de 2,2 
milions d’euros amb 
què s’ha tancat l’exercici 
ve causat per la poca 
inversió executada»

CAP DE L’OPOSICIÓ

lions d’euros, el «màxim histò-
ric per culpa de les obres de re-
modelació del Centre de Con-
gressos», va reiterar el Cairat. El 
pressupost per reformar el Cen-
tre de Congressos, val a dir, és 
de nou milions d’euros, «entre 
el que ja s’ha fet i es farà», tot i 
que s’està a l’espera del que pu-
guin pagar les asseguradores, 
una fase que «es troba en ne-
gociacions», va precisar el còn-
sol. Així mateix, recorda que 
les seves obres van avançant, 
tot i que «són certament com-
plexes». Es destaca que tot ple-
gat, podria estar enllestit a mit-
jan del 2025, tot i que no s’ha 
concretat una data exacta. .
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El Servei Andorrà d’Atenció Sani-
tària (SAAS), en coordinació amb 
el Govern, ha confirmat l’acord 
amb la comunitat de veïns de 
l’edifici El Ròdol per establir-hi 
un nou centre de salut mental 
ambulatori. El flux de pacients 
estimat és d’aproximadament 
25 persones per dia laborable, si-
milar o inferior al d’altres con-
sultes de pediatria, medicina de 
família o altres especialitats mè-
diques ambulatòries.

La ministra de Salut, Helena 
Mas, en resposta a diverses qües-
tions plantejades per la conselle-
ra general d’Andorra Endavant, 
Noemí Amador, va informar que 
aquesta modificació implicarà 
«un cost addicional de 50.000 eu-
ros, dels quals 25.000 euros se-

Mas afirma que l’espai busca reforçar l’atenció de salut mental amb proximitat i integració comunitària

El SAAS arrendarà tres espais per 
un cost de 7.331 euros mensuals

EDIFICI RÒDOL

EL PERIÒDIC/P.M.

L’edifici Ròdol, situat al carrer Josep Viladomat d’Escaldes-Engordany.

ALEX MONTERO
ESCALDES-ENGORDANY

ran assumits pel SAAS». Aquest 
ajust forma part de les obres 
d’adequació, que en total ja han 
superat l’increment inicialment 
previst de 800.000 euros i han ar-
ribat a un pressupost final supe-
rior als 1,2 milions d’euros.

Pel que fa a les condicions del 
lloguer, el contracte signat amb 
Creand inclou tres espais de l’edi-
fici El Ròdol amb un cost men-
sual de 7.331,68 euros. «Aquest 
import cobreix els requisits 
d’ubicació propera a l’hospital i 
promou un model d’atenció co-
munitària més accessible per als 
pacients i les seves famílies», va 
explicar Mas.

El contracte té una durada ini-
cial de cinc anys, prorrogable 
anualment, i inclou un període 
de carència de sis mesos durant 
els quals no es pagarà el lloguer, 
per facilitar les obres d’adequa-

NOUS PROJECTES D’ATENCIÓ MENTAL / 
A més del nou centre de salut 
mental esmentat, Govern està 
impulsant altres projectes que 
busquen ampliar i especialit-
zar els recursos destinats a la sa-
lut mental per respondre a les 
necessitats creixents en aques-
ta àrea. Entre els projectes des-
tacats es troba la col·laboració 
amb el Bisbat d’Urgell per adap-
tar l’edifici de l’antic seminari 
a la Seu d’Urgell, el qual allot-
jarà diversos recursos d’atenció 
mental, o el projecte de les Llars 
del Solà d’Enclar, el qual consta-
rà de dos programes destinats a 
persones amb patologies men-
tals en diferents fases d’evolu-
ció.  A més, el ministeri de Salut 
estudia la creació d’un centre 
polivalent i rehabilitador per a 
persones amb patologies men-
tals cròniques. .

HELENA MAS

«El centre ambulatori 
permetrà avançar en la 
integració dels serveis de 
salut mental a Andorra»

MINISTRA DE SALUT

ció. La titular de Salut va destacar 
que «el centre permetrà avançar 
en la integració dels serveis de sa-
lut mental a Andorra», amb l’ob-
jectiu d’evitar desplaçaments in-
necessaris fora del país i reforçar 
la proximitat de l’atenció.
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El grup parlamentari Andorra 
Endavant ha presentat una quei-
xa formal davant el Consell Su-
perior de la Justícia contra la fis-
cal adjunta Patrícia Silvestre, acu-
sant-la d’incomplir el Codi Ètic de 
Conducta Judicial. La denúncia es 
basa en presumptes declaracions 
despectives que la fiscal hauria 
fet durant un procés judicial en 
relació amb una proposta de Llei 
del CBD presentada per Andorra 
Endavant, i que, segons el partit, 
mostren una manca de respecte 
cap al procés legislatiu andorrà.

Segons el document de queixa, 
durant l’audiència, la fiscal Silves-
tre va referir-se a la proposta de 
llei del partit com una «còpia ba-
rata» de la legislació francesa, una 
expressió que ha generat males-

tar en el si d’Andorra Endavant. 
«Aquest tipus de comentaris no 
només són irrespectuosos, sinó 
que posen en qüestió la integri-
tat i l’esforç dels nostres represen-
tants per crear una legislació ade-
quada a la realitat andorrana», 
va afirmar la presidenta del grup 
parlamentari, Carine Montaner.

Andorra Endavant sosté que les 
declaracions de la fiscal Silvestre 
no són un simple comentari, si-
nó que representen una vulnera-
ció dels principis d’imparcialitat 
i neutralitat exigits als membres 
del Ministeri Fiscal. «Quan una fis-
cal adjunta es refereix d’aquesta 
manera a la proposta d’un grup 
parlamentari, es crea un prece-
dent perillós que pot afectar la 
confiança ciutadana en la inde-
pendència del sistema judicial», 
va afegir Montaner.

La queixa també inclou críti-

CONSELL GENERAL

Montaner qualifica 
les declaracions de 
la fiscal com a poc 
«ètiques»
Patrícia Silvestre, cal recordar, va titllar de 
«còpia barata» l’esborrany legislatiu

QUEIXA FORMAL AL CONSELL SUPERIOR DE LA JUSTÍCIA

La queixa inclou crítiques al paper de la fiscal en qüestions relacionades amb el Raonador.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Talls al trànsit arran d’una 
esllavissada a l’N-145
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Una esllavissada de roques a les 
valls de Valira va obligar ahir a ta-
llar el trànsit en ambdós sentits 
durant la tarda fins que la calça-
da va estar completament neta, 
segons van informar els Bombers 

de Catalunya a aquest mitjà de 
comunicació. Inicialment, el ser-
vei de rescat es va desplaçar fins al 
punt quilomètric 2,5 arran d’una 
col·lisió entre tres vehicles en sen-
tit sud, amb l’avís de l’accident re-
gistrat a les 17.52 hores.

En arribar al lloc dels fets, les 
dues dotacions de Bombers mobi-

SUCCESSOS
EL PERIÒDIC

Dotacions de bombers netejant la calçada.

litzades van constatar la presèn-
cia de dos vehicles més acciden-
tats a causa de l’esllavissada. Se-
gons el cos, no es va registrar cap 
ferit en cap dels incidents, i van 
apuntar que la primera col·lisió 
podria haver estat provocada per 
una frenada brusca en trobar-se 
amb les pedres a la via. D’altra 
banda, fonts oficials van assenya-
lar que les tasques de neteja realit-
zades pels Bombers van durar poc 
més de 30 minuts, finalitzant al 
voltant de les 18.30 hores. .

ques al paper de la fiscal en casu-
ístiques relacionades amb el Ra-
onador del Ciutadà. Durant el 
procés, la fiscal Silvestre hauria 
qüestionat la decisió d’aquest òr-
gan d’intervenir per demanar 
una regulació sobre el CBD amb 
l’objectiu de reduir la insegure-

tat jurídica en aquest àmbit. «El 
paper del Raonador del Ciutadà 
és fonamental per defensar els 
drets de la ciutadania. Qualsevol 
atac contra aquesta institució és, 
en certa mesura, un atac contra 
els mateixos drets que protegeix», 
destaca la queixa presentada. .

Carine Montaner

«Aquest tipus de 
comentaris posen en 
qüestió la integritat i 
l’esforç dels nostres 
representants per crear 
una legislació adequada 
a la realitat andorrana»

PRESIDENTA D’ANDORRA ENDAVANT
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La Policia ha recordat a través 
d’un comunicat que els equipa-
ments especials seran obligatoris 
des de l’1 de novembre fins al 15 

de maig. D’aquesta manera, el cos 
de seguretat recorda que els vehi-
cles han d’estar preparats, sigui 
amb rodes de neu, que han de ser 
d’hivern o amb etiquetatge M+S, o 
bé portant cadenes o accessoris si-
milars per si són necessaris en cas 
de neu o gel a la carretera.

Per poder garantir la seguretat, 
la Policia recorda que és fonamen-
tal mantenir un bon nivell d’ad-
hesió dels pneumàtics. Així com 
també recorden la importància 

La Policia recorda l’obligatorietat dels 
equipaments d’hivern a partir de novembre
Els vehicles hauran 
de portar rodes de 
neu o cadenes

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Departament de Mobilitat 
preveu l’entrada de 43.522 ve-
hicles per la festivitat de Tots 
Sants. Es calcula que arriba-
ran fins a 23.956 turismes per 
la frontera hispanoandorrana, 
mentre que s’espera que fins a 
19.566 accedeixin al país per la 
frontera francoandorrana. 

Aquest any la festivitat de Tots 
Sants cau en divendres, un fet 
que permetrà que moltes perso-
nes puguin gaudir d’un cap de 
setmana llarg de tres dies. 

De la mateixa manera que al-
tres anys, des del Departament 
de  Mobilitat es recomana evi-
tar la circulació durant les ho-
res de màxima afluència de 
trànsit. En aquest sentit apun-
ten en especial a les tardes del 
31 d’octubre i els matins de l’1 
i 2 de novembre.

ARXIU ANA

Mobilitat activa un 
dispositiu especial a 
Sant Julià 

Previsió d’entrada de més de 43.500 
vehicles a Andorra per Tots Sants

MOBILITAT

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El Departament de Mobilitat activa un dispositiu especial a Sant Julià per garantir la fluïdesa del trànsit.

tir d’aquest 1 de novembre són 
obligatoris els equipaments 
especials per a la conducció, 
aquesta normativa serà vigent 
fins el 15 de maig.

Això implica que els vehi-
cles han d’estar preparats amb 
pneumàtics d’hivern o bé por-
tar cadenes o altres accessoris 
similars. La obligatorietat és 
perque els conductors pugin fer 
front a les possibles condicions 
de neu o gel a la carretera. .

LES XIFRES

23.956 19.566
Es calcula que 23.956 turismes 
creuaran per la frontera 
hispanoandorrana.

S’estima que uns 19.566 
vehicles arribin a per la frontera 
francoandorrana.

Amb la voluntat de contribu-
ir a una circulació fluida a l’en-
trada del Principat, s’activarà 
un dispositiu especial de tràn-
sit a l’avinguda Francesc Cairat 

de Sant Julià de Lòria. Aquest 
operatiu estarà en funciona-
ment els matins de divendres 1 
i dissabte 2 de novembre.

A més, es recorda que a par-

ARXIU ANA

L’1 de novembre entrarà l’obligatorietat.

SEGURETAT VIÀRIA

de revisar el nivell de desgast. En 
referència a les cadenes o acces-
soris similars, el cos de seguretat 
recorda que aquests han d’estar 
homologats i han de ser els ade-
quats perquè hi ha diverses talles 
en funció de les mides de les llan-
tes i els pneumàtics. S’aconsella 
provar-les abans de circular.

Finalment, la Policia també 
va destacar que a partir de la fa-
se groga està prohibit circular 
amb motocicleta, ciclomotor i 

vehicles de mobilitat personal 
(VMP). En fase vermella tots els 
vehicles estan obligats a circu-
lar amb cadenes. . 
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Carrer de la Vall, 2
Andorra la Vella, Andorra

+376 829 470

Av Casamanya, ed.Casa Font, PB.
Ordino, Andorra

+376 847 064
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848


Són només cinc jornades d’ACB 
que encara no han decidit abso-
lutament res, però sí que ja han 
deixat veure a terme general la 
dinàmica de cada equip: qui li-
derarà, qui estarà a la zona bai-
xa, on s’ha de millorar i els punts 
febles dels rivals, entre altres. 
Com es va esmentar, Jerrick Har-
ding va ser nomenat MVP d’octu-
bre després de signar un mes per 
emmarcar. Però no és l’únic tri-
color que ha destacat en aquest 
inici de competició.

El nord-americà encapçala la 
llista de màxims anotadors de 
la lliga, amb una mitjana de 22 
punts per partit, i és també el pri-
mer classificat pel que fa a la va-
loració, amb 20,8 de mitjana per 
davant d’homes com els vells co-
neguts Jean Montero, quart amb 
19,6, o Tyson Pérez, 20è amb 14,3. 
Cal destacar que hi ha dues noves 
incorporacions al Principat que 
també destaquen entre els mi-
llors, és el cas de Ben Lammers i 
Nikos Chougkaz, presents dins el 
top50 jugadors de l’ACB quant a 
valoració: el primer sent 14è amb 
16 i el segon sent 36è amb 12,2.

El de Houston, jugador que Nat-
xo Lezkano més ha fet servir fins 
al moment, torna a brillar. En 
aquest cas és en el rebot, sent ter-
cer amb la mateixa mitjana que 
Jaime Pradilla (7,8), només supe-
rats per Derek Cooke (8,4). Ara 
bé, en aquesta faceta defensiva, 
Lammers lidera la lliga amb 6,2 

Ben Lammers encapçala diferents llistes i Nikos Chougkaz també apareix en moltes
ACB PHOTO / DANI CATALÁN

Ben Lammers defensant sota cistella a Scott Bamforth, en l’anterior partit entre el MoraBanc Andorra i el Covirán Granada.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Campazzo el millor en aquest 
aspecte amb un 90,9%.

ASPECTE COL·LECTIU / En l’aspecte 
col·lectiu, el MoraBanc Andorra 
encapçala la llista d’equips més 
taponadors, amb 4,4 de mitjana 
per partit. El conjunt del Princi-
pat també es troba dins el top5 
en altres facetes: cinquè en valo-
ració amb 100, segon en punts 
a favor amb 90,6, tercer en per-
centatge de tirs de tres amb un 
39,4% i segon en percentatge en 
tirs lliures amb un 83,5%. .

Jerrick Harding no és l’únic 
tricolor punter de la Lliga Endesa

CURS 2024/25 - ACB

Esports

En l’aspecte col·lectiu, 
el MoraBanc Andorra 
és el millor taponador 
de la lliga i es troba al 
top5 en altres facetes

dos per matx, en aquest cas amb 
el grec 17è amb 0,8 per partit.

En l’apartat d’assistències Ra-
fa Luz és tercer amb 6,3 per du-
el, amb un Ferran Bassas 19è 
amb 3,6, lluny de les 8,2 de Bran-
don Taylor. Entrant als percen-
tatges, el millor encertat en tri-
ples és Justin Anderson (70%), 
i en aquest cas Chougkaz és el 
millor del MoraBanc amb un 
46,2%, amb Bassas 27è (45,5%) 
i tancant la llista Kyle Kuric 
(40,9%). En tirs de dos, Harding 
és 12è amb un 71,1%, sent ‘Facu’ 

rebots de mitjana per duel, men-
tre que en l’ofensiva és Chougkaz 
el millor pirenaic, 16è amb dos 
de mitjana. El pivot nord-ameri-
cà, a més, encapçala la llista de 
taponadors amb una mitjana de 
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Assistències
1. Brandon Taylor 8,2
2. Marcelinho Huertas 8,0
3. Rafa Luz 6,3
19. Ferran Bassas 3,6

Valoració
1. Jerrick Harding 20,8
2. Bojan Dubljevic 19,8
14. Ben Lammers 16,0
36. Nikos Chougkaz 12,2

% en tirs de tres
1. Justin Anderson 70,0%
25. Nikos Chougkaz 46,2%
27. Ferran Bassas 45,5%
41. Kyle Kuric 40,9%

Rebots ofensius
1. Nate Reuvers 3,4
16. Nikos Chougkaz 2,0
26. Ben Lammers 1,6
50. Chumi Ortega 1,2

Taps
1. Ben Lammers 2,0
17. Nikos Chougkaz 0,8
38. Jerrick Harding 0,4
42. Nacho Llovet 0,4

Punts
1. Jerrick Harding 20,8
2. Dylan Ennis 18,6
29. Kyle Kuric 11,8
42. Nikos Chougkaz 11,0

% en tirs de dos
1. Facundo Campazzo 90,9%
2. Atoumane Diagne 88,9%
3. Jaime Pradilla 84,6%
12. Jerrick Harding 71,1%

Rebots defensius
1. Ben Lammers 6,2
2. Jaime Pradilla 5,8
3. Kaiser Gates 5,8
27. Nikos Chougkaz 3,4

ESTADÍSTIQUES INDIVIDUALS
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El Campionat del Món de Mo-
toGP tancarà aquest cap de set-
mana el periple fora d’Europa 
amb la disputa al circuit de Se-
pang del Gran Premi de Malàisia. 
Aquesta cursa, penúltima cita 
del calendari del 2024, està, amb 
els seus cinc quilòmetres i mig, 
entre els més llargs de la tempo-
rada combinant parts ràpides i 
un parell de llargues rectes amb 
altres zones força tècniques.

Xavi Cardelús afronta aquesta 
penúltima cita de l’any amb les 
bones sensacions amb les quals 

Al març d’enguany, la Bat-
llia va estimar íntegrament 
la demanda formulada – 
en data 12 de setembre del 
2023 – per part d’Adrià Tor-
res Castañé contra la Unió 
Esportiva Engordany, con-
demnant a aquesta darrera 
a satisfer el jugador amb la 
quantitat bruta de 4.950,98 
euros. I durant la jornada 
d’ahir, va sortir publicat un 
edicte al BOPA en el qual es 
notificava un acord d’em-
bargament sobre els béns i 
drets del club escaldenc per 
una xifra que s’enfila als 
8.434,53 euros, els quals es 
destinaran a cobrir el deu-
te que té el club amb el mig 

va marxar de Tailàndia diumen-
ge després d’un cap de setmana 
de progressió constant, un bon 
resultat a l’entrenament classi-
ficatori i també a la cursa, no no-
més pels llocs ocupats, sinó per 
la distància respecte dels pilots 
més ràpids de la categoria de Mo-
to2, així com les sensacions i evo-
lució del pilotatge sobre la moto.

Les dues sessions d’entrena-
ments lliures de demà es disputa-
ran a partir de les 02.50 i les 07.05 
hores. La primera classificació, 
la Q1, començarà a les 06.45 ho-
res de dissabte, i la cursa, de 17 
voltes, està programada per a les 
06.15 hores del diumenge. .

Cardelús tancarà 
el periple fora 
d’Europa al Gran 
Premi de Malàisia
El pilot afronta la cita amb les bones sensacions 
amb les quals va marxar de Tailàndia

CAMPIONAT DEL MÓN - MOTOCICLISME FUTBOL - EDICTES

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Embarguen més de 
8.000 euros a la UE 
Engordany
Els diners es destinaran 
a cobrir el deute del 
club amb el català 
Adrià Torres Castañé

UE ENGORDANY

Un 11 inicial de la UE Engordany de la temporada 2022/2023.

centre de Terrassa, ara a les files 
de l’Unión Deportiva San Loren-
zo de Tercera Catalana.

Desglossats, els diners equi-
valen a sous que el català no va 
cobrar, els quals se sumen als 
honoraris d’advocat i procu-
rador (1.711,66 i 240,35 euros, 
respectivament), taxes judici-
als (70 euros) i costes de l’execu-
ció (1.461,54 euros). En l’edic-
te, s’apuntava que aquest acord 
d’embargament pot ser impug-

CARDELÚS RACING TEAM

Xavi Cardelús pilotant la Moto2.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Natural de Terrassa, 
va passar mig curs 
per la Multisegur, el 
2022/23, jugant amb 
la UE tres partits

nat en un termini de 13 dies hà-
bils. Cal recordar que Torres va 
passar per la Lliga Multisegur no-
més mig curs, el 2022/23, jugant 
amb la UE Engordany tres par-
tits repartits amb 48 minuts. .
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La nedadora està 
ajudant les vuit 
convocades pels Jocs

L’estada de Tots Sants compta amb 
el suport de l’olímpica Berta Ferreras

PREPARACIÓ PER ALS JPEE

L’equip de natació artística de la 
FAN suma talent olímpic amb 
la presència de Berta Ferreras, 
nedadora als Jocs de Tòquio del 
2020, durant l’estada que la fe-
deració està duent a terme per a 
les vacances de Tots Sants. L’es-
portista, dues vegades medallis-
ta mundial i fins en set ocasions 
en campionats d’Europa, va es-
tar ahir i estarà avui ajudant a 
les vuit esportistes convocades: 
Zoe Palau, Jasmine Serrano, Ma-
riona Casas, Aran Van den Eeren-
beemt, Renata Sánchez, Lara Go-
mes, Ona Vinós i Cèlia Gayoso.

Ferreras, germana de l’entre-
nadora de l’equip júnior d’artísti-
ca, Estel Ferreras, va estar donant 
suport ahir dimecres i ho conti-
nuarà fent avui per acabar de dis-
senyar les rutines que Andorra 
durà a terme en els Jocs dels Pe-
tits Estats. En aquest sentit, Ber-
ta Ferreras va destacar que «amb 
les noies treballarem la tècnica 
i acabarem de tancar les coreo-
grafies i una mica la preparació 
que tenen aquesta temporada, 

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

vull poder ajudar-les a afrontar 
aquests reptes», afegint que «són 
molt treballadores i estan molt 
receptives. Crec que la base an-
dorrana és bona i hi ha un bon 
potencial». L’esportista olímpica 
és també psicòloga, i durant l’es-
tada es durà a terme treball en 
matèria de preparació psicològi-
ca per a les convocades. .

L’Inter fitxa a Roberto 
Torres, un exprimera

Estrella Damm, la cervesa 
oficial del MoraBanc

Cinc tricolors, a l’Europeu 
dels Petits Estats

El concurs pel canvi de 
paviment queda desert

FUTBOL 3 L’Inter va anunciar 
ahir el fixatge estrella del curs: 
Roberto Torres. El mig centre 
ofensiu, de 35 anys, arriba lliu-
re després d’un pas per la lliga 
iraniana amb el Foolad i el Gol 
Gohar Sirjan, tot i que si destaca 
per alguna cosa és per ser un dels 
màxims exponents de l’Osasu-
na, on va jugar durant 11 anys.

BÀSQUET 3 Estrella Damm i el 
MoraBanc Andorra van signar 
un acord que converteix a la mar-
ca en patrocinador oficial de l’en-
titat pels pròxims tres cursos. 
L’acord es va oficialitzar ahir en 
un acte a l’Antiga Fàbrica Damm, 
on va assistir el director de Patro-
cinis de Damm, Jofre Riera, i el 
president del club andorrà.

KARATE 3 Des d’aquest dijous i 
fins al diumenge, Mònaco aco-
llirà l’Europeu dels Petits Es-
tats, on la Federació Andorra-
na de Karate (FAndKarate) hi 
serà present amb cinc competi-
dors: Maria Ubiergo, Aina Padi-
lla, Lola Vega, Paula González i 
Silvio Moreira com a màxim ex-
ponent.

PARRÒQUIES 3 El Comú d’En-
camp, vist que el concurs pú-
blic nacional en primera convo-
catòria pel canvi de paviment 
de la sala polivalent del Centre 
Esportiu i Sociocultural del Pas 
de la Casa ha quedat desert, ha 
acordat una segona convocatò-
ria, oberta fins a les 11.00 hores 
del 21 de novembre.

Breus

FAN

Berta Ferreras en un moment de l’entrenament de l’estada de Tots Sants.

BERTA FERRERAS

«Treballarem la tècnica i acabarem de tancar les 
coreografies i la preparació que tenen aquest 
curs, vull ajudar-les a afrontar aquests reptes»

NEDADORA OLÍMPICA



el Periòdic News

After a meeting held last Tuesday 
at noon between the different 
consuls of the seven municipaliti-
es at Casa Comuna of Sant Julià de 
Lòria, they were the representa-
tives of this parish, Cerni Cairat, 
and of Escaldes-Engordany, Rosa 
Gili, who stole the proper expla-
nations to the media about the 
matters discussed at the meeting, 
revealing, among other things, 
the discomfort experienced by 
the corporations with the positi-
on of the Official College of Archi-
tects to hire technicians who 
comply with their code of ethi-
cs . In addition, Cairat also revea-
led that the Lauredian parish will 
ask the Parliamentary Chamber 
to be able to modify the Land Law 
(that is, the legislation relevant to 
the planning of the territory and 
town planning), through the cre-
ation of an ‘ad hoc’ commission ‘ 
for this one.

For this reason, the representa-
tives of the mentioned territories 
explained that apart from having 
addressed the urban develop-
ment plans (POUP) and the revi-
talization of certain areas, the dis-

PARIS MAMEGHANI
SANT JULIÀ DE LÒRIA

URBAN PLANNING AND INFRASTRUCTURES

cussion of a «blocked situation» 
due to the problems that the Co-
llege of Architects is experimen-
ting with to acquire new profes-
sionals. «We held a meeting that 
did not give any answer to what 
we hoped to fix», said Cairat se-
riously, who affirmed that this 
problem requires a «common tre-
atment» and that this confron-
tation with the community of 
architects «is not generating a so-
lution sustainable». For her part, 
Gili also expressed her displeasu-
re with the situation and stated 
that the college response seems 
«excessive and out of place», re-
ceiving «certainly harsh» letters 
that she should not demand of 
them in no case how to act to the 
politicians, adding that Escal-
des will try to have its own urban 
planning plan.

In this regard, it should be no-
ted that the discomfort of the Co-
llege of Architects with the Escal-
des corporation, and this is how 
Gili recalled it, comes from afar 
when they vetoed their Munici-
pality from collaborating on the 
buildings of the Pessebre Avenue. 
So, the tension has only been esca-
lating, and it has reached a point 
where the manager believes that 

EL PERIÒDIC / P.M.

The press conference following the meeting of the consuls took place in Sant Julià de Lòria.

The representatives of the seven parishes 
express their discomfort for not reaching a 
certain understanding

Misunderstanding 
of corporations 
before the College 
of Architects

CERNI CAIRAT

ROSA GILI

CONSUL MAJOR OF SANT JULIÀ

CONSUL MAJOR OF ESCLADES

«We have not obtained any suitable answer for 
the problem we have. They ask us for freedom of 
attendance and the edicts end up closing gaps”

«They banned us from their collaboration on the 
Pessebre flats. However, not all its professionals have 
the same point of view, and they must show it”
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ANA / R.S.

The Sergi Mas room (Casa Comuna) in Sant Julià de Lòria hosted the meeting of the 
consuls.

«with the clauses that the colle-
ge has in mind, it will be very dif-
ficult for them to find people to 
work on an urban plan”. She also 
said that it was difficult enough 
to arrange a meeting with them, 
and that «there are many profes-
sionals in the community who 
do not think like those who make 
the decisions, which is why they 
should raise their voices», the 
consul opined. In addition, despi-
te appreciating their contributi-
ons, the parish manager believes 
that «the institution cannot dic-
tate its guidelines to the munici-
palities, since political issues are 
decided and belong to the corpo-
rations of each territory».

Continuing the same line, Cai-
rat detailed that the community 
of architects asks them to have 
«a free competition, when they 
don’t end up presenting them-
selves and many of their edicts 
conclude deserts». On the other 
hand, he assured that with the ad-
visory contracts «these criticisms 
are sent by letter» and that rele-
vant measures must be promoted 
through the POPs. The Lauredian 
representative, upset by the con-
tradiction of the situation, also 
asserted that despite the discre-
pancies and points of misunders-
tanding experienced at the me-
eting, «cordiality prevailed, just 
as during the last meeting of the 
municipalities in Andorra la Ve-
lla of the month of September».

be in charge of dealing with the-
se matters, it will also have to be 
accompanied by «an issue of subs-
tance that will need to be addres-
sed together», indicated the Con-
sul. Gili pondered that «altering 
the content of this legislation 
may involve a certain amount of 
time, due to the complexity invol-
ved in encompassing so many ar-
ticles».

With regard to the change in 
the Land Law, there is current-
ly no clear position on what me-
asures should be implemented 
within the law, but the feeling 
among all the consuls was to ret-

With the modification 
of the Land Law, it is 
intended to delimit 
what will be the urban 
planning model of the 
future for Andorra

hink in the face of « think about 
the urban planning of the futu-
re», expressed the leader of the 
province of Spain. For this rea-
son, there is a «generalized fee-
ling among the consuls of the se-
ven municipalities that this law 
needs to be given more tools so 
that the municipalities can do 
more and better in urban plan-
ning» with the aim of «defining 
and working better on the Andor-
ran model that we want in the fi-
eld of infrastructure», specified 
Cairat, who, that is to say, did not 
want to tell the media what these 
measures will be. .

Another of the longings shared 
by the representatives is to mo-
dify the Land Law, for which Gi-
li finds «the cooperation of cor-
porations indispensable”. Thus, 
with the parliamentary proposal 
to open a commission that will 

Resolution of doubts about 
cross-border cooperation 
and a resolutive project

33 During the meeting, two 
appearances also took place, as 
reported by Cairat. In this sense, 
on the one hand, the Minister 
of Foreign Af fairs, Imma Tor, 
presented and carried out an 
explanation about the cross-
border cooperation agreement 
so that the administrations are 
aware of it and, on the other 
hand, the Chamber of Commerce 
a p p e a r e d  t o  p r e s e n t  t h e 
mediation project that they are 
promoting in order to provide 
another tool for the resolution 
of conflicts in parallel with the 
administration of justice.

http://www.immo-laportella.com/
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
El Trànsit

12:30
Focus, amb Laura Cugat

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots, amb Nil Forcada

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Mirades: L’època daurada de Ràdio An-
dorra i El procés de desamiantatge de 
Ràdio Andorra

21:45
La Clau, amb David Domingo

22:15
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:00
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu France 2418.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


FNAC

Has sentit algun cop 
un buit en estar a punt 
de perdre a algú? El 
complicat és viure 
sabent que existeix.

—Paola Calasanz

VALORACIÓ

RESUM

‘Tu i jo en les arrels del temps’ és 
una novel·la que et farà valorar 
el sentit de la vida a través de la 
història de l’Àlex i el Fer. L’Àlex 
és una infermera amant de la 
fotografia i en Fer és un noi que 
veurà com la seva vida canvia 
radicalment en una nit. La seva 
història et transportarà fins a 
Mèxic on gaudiran de la festivitat 
del Dia de Morts comprenent el 
sentit de la vida des del punt de 
vista de la cultura del país.
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